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ACTA DE LA TAULA SECTORIAL DE DRETS DE LA 
CIUTADANIA I COHESIÓ SOCIAL 
Sessió ordinària 
 

Número de la sessió: 2024/04 

Data: 30 d’abril de dos mil vint-i-quatre 

Hora: De 18:15 hores a 19:30 hores 

Lloc: Ca n’Arús 

 

Assistents: 

- Jordi Ibáñez, president de la TS de Drets de la Ciutadania i Cohesió 

Social 

- Jonatan Sánchez, cap de servei de participació ciutadana i secretari 

substitut de la TS de Drets de la Ciutadania i cohesió social 

- Carmen Flor Gejaño Purilla, representant del Club deportivo señor 

Lauren en Barcelona Ica-Perú 

- Cristina Castellano Abarca, representant Ajuntament de l’Hospitalet 

(Oficina del Pla de Regeneració Urbana Integral Les Planes-Blocs 

Florida) 

- Enric Roldán Bermejo, representant El Casalet 

- Enrique Richard Rodríguez, representant Fòrum interreligiós  

- Jesús Solores Arroyta, representant Creu Roja 

- Josep Maria Pujol i Boira, representant Fòrum l’Hospitalet Espai 

interreligiós 

- Josep Pereira Orta, representant Terrarios Albos 

- Kiko Segura Domínguez, representant Fundació La Vinya 

- Marta Lordén Cabré 

- Nuria Miró Trujillo, representant ACAF 

- Pilar Xifré Guiteras, representant Associació de Donants de sang de 

l’Hospitalet de Llobregat 

- Antonio Rodríguez Ponce 

- Immaculada Martos, representant Comissió de Festes la Florida 

- Joan Castillo Fontanet 

- Rosa Mari Martín García, representant Fundació Akwaba 

- Silvia Mora Romero, representant Associació Cultura Tretze 

- Xavier Castellano Giros, Fundació Catalana de l’Esplai 
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No assisteixen: 

- Alejandro Caamaño López 

- Alejandro Moreno Oliva, representant Espíritu de Santa Cruz de la Sierra 

- Amaya Cazorla, Oficina del Pla integral  Les Planes Blocs Florida 

- Ana Paula Fernandes 

- Asensi Montoya Martínez, representant Amics del Parc del Centre 

- David Contreras Baena 

- Eduardo Molist Fondevila 

- Elena Gallego Acedo 

- Elisabeth Bécares 

Elisa Benítez López, representant AFEMHOS 

- Enrique Rodríguez, representant Forum l’Hospitalet de Llobregat 

- Eugenia Delgado Mata, representant Plàudite Teatre. Espai Arts 

Escèniques 

- Flora Pastor Lecha 

- Francisco Javier Fenoy Serrano 

- Inés Rodríguez 

- Isabel Reina Martínez 

- Inmaculada Martos López, representant Comissió de festes La Florida 

1983 

- Jaume Garganté Queralt, representant Associació Centre Bellvitge de 

discapacitat intel·lectual 

- Javier Álvarez García 

- Joan Font 

- Joan Manuel Gutiérrez Albentosa 

- Juan Garcia de la Fuente, representant ONGD CohesionART 

- Juan Luis Hidalgo Contreras 

- Julia Paula Portal Fernández, representant Associació de veïns i veïnes 

La Florida 

- Laura Alzamora Merino, representant l’Hospitalet En Comú Podem 

- Lelia Becana Velasco, representant de l’Associació de veïns i veïnes La 

Florida 

- M. Dolores Serrano Acosta 

- M. Carmen Sanchez Querol, representant Associació Gent Gran de Ca 

N’arús 

- María Luisa Bergantiños García 

- Marina Ruiz Pons, representant Associació Retina Catalunya 

- Martha Cedeño Pérez 

- Miguel Jacob Montaño Orihuela 

- Montserrat Parejo Nievas, representant Grup de Dones Collblanc-la 

Torrassa 
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- Montserrat Sánchez Fornals 

- Noèlia Medina Montes 

- Olga Rodríguez Quirós 

- Paca Hernandez Núñez, representant en Comú Podem 

- Patricia Gómez Viñas 

- Pilar Martínez, representant de la Residència de discapacitats 

intel·lectuals de Bellvitge 

- Rafael Cañete Ruiz, representant ACAF 

- Raül Brenchat Barberà, representant EMMCA 

- Roberto  Cerviño Bouzas 

- Santiago González Piñeiro 

- Sonia Planas Gimeno 

- Susana Gil Pérez 

- Toñy Mercader Pinel, representant JIS 

- Víctor Ventura Sánchez 

- Victoria Casanova Fernandez 

 

 

Assistència tècnica: 

- Obdulia Domínguez, assistència tècnica de l'empresa EDAS 

 

Constatada l’existència del quòrum previst al Règim de funcionament de les 

taules sectorials, obre la sessió el Sr. Jordi Ibáñez, que dona la benvinguda als 

assistents i s’entra en l’examen i debat dels assumptes relacionats a l’Ordre del 

Dia. 

 

1. Aprovació de l’última acta 

El Sr. Jordi Ibáñez, dona la benvinguda als assistents i pregunta si hi ha alguna 

esmena a l’acta del 19 de març. S’aprova l’acta anterior. 

 

2. Cessió d'espais i equipaments per a entitats de la ciutat, gestió 

comunitària dels espais i treball en xarxa: Apertura dels centres 

culturals i altres equipaments; Ampliació dels horaris d'activitats 

realitzades per a entitats; Aprofitament dels espais existents; 

Nous acords per buscar nous espais. 

El Sr. Jonatan Sánchez, disculpa l’absència de la Sra. M. Creu Prieto per 

qüestions de salut i planteja que abans d’iniciar el mapeig d’espais caldria definir, 

on està la necessitat d’espais per part de les entitats, i que entenem per espai. 

Aquesta primera definició permetrà concretar exactament els espais a identificar, 

tant en el seu caràcter públic com privat i en funció dels usos que les entitats 
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necessitin. La Sra. Obdulia Domínguez comenta que per iniciar el treball sobre 

aquesta proposta caldria definir què volem saber i la seva finalitat, és a dir, a 

quines necessitats ha de respondre la informació a aplegar i recollir-la en un 

excel. 

El Sr. Jonatan Sánchez planteja la possibilitat de fer una sessió al maig o al juny 

perquè algú expliqui què vol dir la gestió comunitària. Una altra possibilitat és 

també fer  una visita a un espai comunitari, el que ajudaria a definir possibles 

formes de gestió dels espais.  

El Sr. Jordi Ibáñez proposa primer fer la part de mapeig i identificació de 

necessitats de les entitats i al juny fer aquesta formació que proposa el Sr. 

Jonatan Sánchez.   

(P) manifesta que al congrés ja es va proposar una llista d’espais. No és només 

una qüestió de disposar d’un mapa, sinó també de disposar de criteris de gestió 

dels espais públics (com es cedeixen) i criteris d’ubicació, ja què hi ha entitats a 

les quals només se les deixa ubicar-se en un espai concret, com per exemple, 

les religioses, amb el Pla de Centres de Culte. El Sr. Jonatan Sánchez demana 

si és en relació a la normativa específica de les entitats religioses o de culte. Ja 

que hi ha limitacions si és un centre de culte, i que aquestes qüestions responen 

a normatives de rang superior. (P) respon que sovint les entitats religioses van 

unides a les de culte. La qüestió és com portar a terme la conclusió del Congrés, 

facilitar la previsió del Pla, com ho han viscut les entitats i què en pensen, des 

d’una vessant qualitativa.  

El Sr. Jordi Ibáñez, destaca que primer s’han de detectar els espais, i a nivell 

qualitatiu quines finalitats i utilitats poden tenir els espais. El Sr. Jonatan Sánchez  

proposa que la TS proposi una sèrie de criteris a tenir en compte a l’hora de fer 

la cessió d’espais, en l’altre cas caldria estudiar-ho més, el que significa i 

limitacions.  

(P) exposa que, quan es va fer la presentació del pacte de ciutat a Bellvitge, la 

M. Creu i el Cristian (extinent d’alcalde), fora del que va ser la presentació, havien 

arribat a la conclusió d’obrir un espai participatiu per revisar-ho amb les entitats, 

per no haver de començar de nou. Pel que fa a la cessió d’espais, a la Florida 

les entitats  van voler celebrar conjuntament, amb musulmans i se’ls va negar 

l’ús d’un equipament, argumentant que era una activitat de caràcter religiosa.  

(P) proposa que s’ha de definir criteris per la cessió d’espais, criteris per quan 

queden buits, que se’n farà. Un exemple, és la Casa dels Cargols, que quedarà 

buida en un barri amb molta densitat. Com es tindrà en compte l’opinió de les 

entitats i en quines condicions es cediran els espais. S’aprecia una devallada en 
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les condicions de manteniment i de material dels espais (no hi ha neteja, equip 

de so, conserge, etc.), i això és una manera de no cedir espais. Com a resultat, 

les entitats ja  no en demanen. La seva entitat, havien decidit fer una presentació 

a l’Harmonia, però els hi dona molts problemes i finalment, ho faran a Can Riera, 

per aquest motiu. Considera que si les entitats són importants, se les ha tenir en 

compte. També hi ha altres espais, dels quals no tenen informació del que s’hi 

pot fer allà. També tenir en compte solars buits. El Sr. Jonatan Sánchez respon 

que aquesta situació està més aviat motivada pels recursos humans de 

l’administració. (P) cal tenir en compte els horaris, per ex. el CAID, està tancat 

totes les tardes i cap de setmana, Can Colom, etc. Per l’estiu poden esdevenir 

refugis climàtics i per tant, replantejar horaris, com són les biblioteques. El Sr. 

Jonatan Sánchez pregunta si les biblioteques poden tenir un ús potencial per les 

entitats. (P) respon que el Centre d’Art Tecla Sala és sovint utilitzat per les 

entitats.  

(P) des de l’entitat de donants de sang es manifesta que fa 24 anys que demanen 

un local, i un local on fer les donacions de sang, dos cops al mes. Es podria 

portar també tot el material en aquest espai.  

(P) des de l’entitat de Fibromialgia porten 20 anys al Centre de Cultura St. Josep. 

És un lloc estratègic, però només el tenen cedit dos tardes a la setmana i no 

poden fer més activitats, i una d’elles sovint coincideix amb reunions municipals 

i els reubiquen l’activitat a un espai més petit.  

El Sr. Jordi Ibáñez manifesta que una de les coses a detectar és proposar la 

demanda d’una necessitat estructural i fer propostes per resoldre la poca 

rendibilitat que es treu als espais. El Sr. Jonatan Sánchez manifesta que cal 

identificar quins espais són més permeables a les necessitats i disposar-ne dels 

recursos per donar resposta a les necessitats. El model d’espais estables, com 

el d’hotel d’entitats, per entitats que fan un ús únic, ja no es fa, i s’està canviant. 

Caldria disposar de recursos més flexibles.  

(P) posa d’exemple de Ronda la Torrassa, que ja funciona bastant així. Amb 

espais compartits, llocs on deixar material. (P) l’entitat Terrarios Albos manifesta 

que no hi ha espais per ells.  

El Sr. Jonatan Sánchez planteja que hi ha espais d’entitats que també poden ser 

tinguts en compte per ser cedits. La masia rehabilitada de la Rambla, van 

manifestar l'interès perquè fos un espai de referència per les entitats. Un altre 

cas és Plaudite, que disposa d’una nau que podria ser utilitzada.  

El Sr. Jonatan Sánchez explica que a Navarra, hi ha una experiència amb un 

equipament que és comunitari, on està el servei d’Oficina d’entitats, amb una 
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sala d’actes, de trobada i de reunió. Està pensat com un espai obert, que les 

entitats poden fer-ne ús, no per tenir la seu, sinó per fer activitats. En el cas de 

la Torrassa hi ha moltes entitats que tenen allà la seu i l’espai, amb espais molt 

estables, actua com a hotel d’entitats. 

Indicadors a incorporar a l’excel: 

a) Tipologia d’usos: 

- Realització d’actes i trobades més formals 

- Puntuals de trobada 

- Activitats habituals 

- Disposar d’un espai, per deixar material de forma permanent. 

- Disposar d’infraestructura. 

- Que no hi hagi discriminació segons de l’activitat o ideologia de 

l’entitat. Només tenir en compte que segueixin criteris 

constitucionals i ètics (prinicipis per la cessió). 

- Variable territorial, costos de moure’s, tot i que no són gaire grans.  

b) Saber els espais que ja estan cedits 

c) Criteris de cessió per prioritats 

d) Espais que potencialment podrien ser utilitzats, com Torre Bardina, 

l’Harmonia, Amadeu Torné, etc. 

e) Controlar que no estiguin a dos llocs.  

f) Que siguin entitats, persones individuals i grups de persones que 

poden organitzar-se de forma puntual i sense ànim de lucre i que 

fan un servei a persones o altres entitats (ex. alumnes de batxillerat 

que fan reforç a alumnes de cursos inferiors).  

g) Horaris, caps de setmana disponibles.  

h) Si hi ha la possibilitat d’accedir a espais sense haver de reservar.  

i) Espais potencialment tancats que es podrien obrir i que estan 

infrautilitzats, privats, etc. 

j) Àrea d’influència territorial que pot abastir. 

(P) demana que es pugui fer un resum del 2n Congrés per assegurar tots els 

punts. El Sr. Jonatan Sánchez , proposa que també s’inclogui la Declaració per 

l’Acord del Tercer Sector. 

La Sra. Obdulia Domínguez exposa que amb aquesta informació i la identificació 

dels espais, fer un excel i repassar possibles mancances. El Sr. Jonatan Sánchez 

, manifesta que junt amb la M. Creu Prieto, quan s’incorpori, començaran a 

treballar la base de dades, amb exemples concrets, per ajudar-nos a identificar 

com estem.  
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El Sr. Jordi Ibáñez demana que amb la proposta d’acta, si es podria afegir una 

proposta de com quedarien els camps (indicadors), en un excel, i no només 

indicat en l’acta. Així, ja es pot assistir a la propera sessió amb propostes a 

incorporar a l’excel. El Sr. Jonatan Sánchez considera que es poden posar 2 o 3 

exemples i omplir uns camps per veure com quedaria. S’ha de plantejar com una 

eina viva, que pugui anar-se omplint i incorporar nous espais que vagin 

apareixent i que no siguin municipals. Els Casals de Gent Gran que s’estan 

reconvertint. Incorporar la variable territorial, ja que els costos de mobilitat no són 

gaire grans en temps.  

(P) comenta que a la Torrassa hi ha un casal al C/ de l’Albareda, on està l’escola 

bressol, que és municipal i és molt gran. Hi ha activitats que no es poden fer per 

manca d’espais.  

(P) pregunta si es pot incloure espais tancats que puguin ser utilitzats.  

El Sr. Jonatan Sánchez resumeix que la formació/xerrada/visita es podria fer cap 

al juny o més endavant. Conèixer models i què implica. Alguns exemples que es 

proposen són: Coopolis, Can Batlló, Fabra i Coach, espais d’autogestió. Es 

matisa que en el cas de l’autogestió si es necessita infraestructura cal que sigui 

de caràcter municipal. Es pot fer cogestió, etc. El Sr. Jordi Ibáñez planteja que hi 

ha ajuntaments petits que posen un conserge al casal i les entitats fan autogestió.  

3. Actuacions de la Oficina d'entitats 

El Sr. Jonatan, manifesta que no ho poden explicar perquè estan en eleccions. 

Tanmateix, explica que l’Oficina d’Entitats està portant alguns projectes que van 

sortir al Congrés i que s’explicarà en la propera sessió. Es farà un resum de les 

visites, que han estat moltes, i inclús d'entitats que no havien estat identificades. 

S’estan duent a terme alguns projectes que també s’explicaran. 

4. Informació del grup de treball de sensellarisme 

La persona responsable explica que la Taula d’Inclusió es va desconvocar i estan 

esperant que es torni a convocar.  

Estan fent visites amb Creu Roja, els dimecres. A la Fundació La Vinya tenen 

obert  l’espai a la parroquia del Gornal, que faran un any i en aquest s’han ofert 

entre 190-200 serveis de dutxa, han passat unes 30 persones diferents, de les 

quals, el 90% són persones que acompanyen al carrer i algunes han anat per 

referències.  

Estan preparant material didàctic per sensibilitzar a escoles i instituts a partir de 

setembre.  
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5. Informacions diverses 

 

(P) Comissió de famílies. S’està treballant si aquestes necessitats són 

compartides per altres famílies, en etapa de 0 a 3. Es troba a faltar 

acompanyament a les famílies, l’ús de l’espai públic (parcs, etc.) en què no hi ha 

mirada en la infància, com a ciutat. S’està veient com traslladar-ho: activar 

mecanismes per engegar iniciatives, per fer-ho visible a l’Ajuntament. La 

participació de les famílies és limitada, però és important visibilitzar-ho i anar més 

enllà de la queixa.  

La idea és crear la comissió i col·laborar amb entitats per conèixer el recorregut 

del grup, participar amb l’Observatori, etc. Actualment són unes 20 famílies 

actives, i moltes altres que recolzen i han signat el manifest.  

 

El Sr. Jordi Ibáñez, exposa que crea oficialment un grup de treball 

d’acompanyament a les famílies de 0 a 3. Proposa que la TS disposi informació 

continuada del que s’està fent al grup de treball, per si es pot fer algun 

recolzament, donar-les a conèixer, etc. En aquests moments per tant, hi ha la 

comissió de sensellerisme i el d’acompanyament a famílies de 0 a 3.  

 

(P) comenta que caldria afegir un altre grup de treball: el de l’empadronament. Es 

pregunta com es pot fer perquè les persones interessades es puguin apuntar. El 

Sr. Jonatan Sánchez proposa enviar un correu als membres de la TS de Drets de 

ciutadania, amb un formulari, perquè les interessades es puguin apuntar, i rebre 

les comunicacions internes. També es poden crear espais propis al Decidim, on 

poden tenir documentació. (P) comenta que al grup de l’empadronament, hi ha 

més aspectes vinculats, com el de les persones immigrades a la ciutat. Quan es 

va constituir pel tema del padró, van participar unes 10 persones. La idea és fer 

propostes perquè des de la TS arribin al Consell de Ciutat. També tenen potestat 

de convidar a persones i a la primera persona que es plantegen convidar és a la 

Síndica de Greuges.  El Sr. Jonatan Sánchez proposa que hi hagi un formulari on 

puguin constar dades personals, amb permisos, perquè ells, com a grup, puguin 

fer la gestió i convocatòries.  

 

El Sr. Jonatan Sánchez pregunta a la Sra. Marta Lordén, si quan parla es refereix 

a les necessitats de les famílies més enllà de l’etapa de 0 a 3. La Sra. Marta 

Lordén respon que les demandes s’enfoquen sobretot a l’etapa 0-3, perquè tot i 

que no fan extraescolars i els infants estan amb les famílies, hi ha la qüestió de 

la conciliació i per tant, entre les demandes estan incloses una major oferta 

d’escoles bressol, la qual ja és coneguda, però volen transmetre a l’Ajuntament 

que consideren que cal complementar-ho amb una mirada més profunda.   

 

(P) des de l’entitat de Fibromialgia comenta que no han tingut resposta per posar 
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taula a la Fira d’entitats, i pregunta què pot fer, ja que fa uns 2 mesos que va fer 

la demanda. Posaran al mercat de Bellvitge i al de Sta. Eulàlia, el divendres 10.  

 

7. Tancament de la sessió i data de la propera reunió 

I no havent-hi més assumptes de què tractar, el President aixeca la sessió essent 

les 19.25 hores del dia 30 d’abril de dos mil vint-i-quatre de tot el qual com a 

Secretària en dono fe.  

La propera sessió serà el 28 de maig a les 18:15h.  


